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ČESKO: Zástupci koalice i opozice se s prezidentem Petrem Pavlem shodli, že věk odchodu
do důchodu se bude muset v budoucnu prodlužovat. Debata se dále povede nad způsobem
výpočtu. Pavel to oznámil po dnešním jednání s vicepremiérem a ministrem práce a
sociálních věcí Marianem Jurečkou (KDU-ČSL) a zástupci ANO Alenou Schillerovou,
Karlem Havlíčkem a Alešem Juchelkou na Pražském hradě.

Pavel chce v podobných debatách o důchodové reformě s vládou i opozicí pokračovat, další jednání
se uskuteční v pondělí 22. dubna. Hovořit budou například o předčasných odchodech do důchodu u
náročných profesí, všechny strany si podle Pavla vzájemně dodají podklady. Vláda podle Jurečky do
této schůzky neprojedná návrh důchodové reformy, další postup bude záviset na výsledku.

Pavel se stejně jako opozice domnívá, že je potřeba se dívat na problematiku důchodové reformy
komplexněji. Návrh ministerstva práce pokrývá její část, míní. Po dnešním premiérovém jednání v
tomto formátu prezident uvedl, že jej nepovažuje jen za odškrtnutou položku v programu, ale vidí
velký posun ve vůli dospět ke společnému stanovisku.

Jurečka řekl, že je otevřený debatě o mechanismu, kterým by se určovala hranice věku pro odchod
do důchodu. “Jestli to má být dlouhodobý mechanismus, který nebude už mít nějakou možnost revize
ze strany budoucích vlád, je k debatě,” poznamenal. Ocenil, že shoda byla na tom, že je důchodová
reforma nutná.

Co se týče dřívějšího odchodu do důchodu u náročných pracovních pozic, ministerstvo práce se
společně s ministerstvem zdravotnictví podle Jurečky snažilo k věci přistoupit na základě dat z
posledních deseti let. “Je to pohled na jednotlivé konkrétní pozice, nikoli obecné profese,”
konstatoval.

Pro hnutí ANO je zcela zásadní vytvoření druhého, motivačního důchodového pilíře spojeného s
investicemi, řekl jeho první místopředseda Havlíček. Nabízí se podle něj ho spojit s investicemi do
jaderné energetiky, dopravní infrastruktury nebo bydlení. Pro občany by takový pilíř byl zárukou, že
o své peníze nepřijdou, současně by nastal přiměřený efekt zhodnocení úspor a stát by získal zdroje
na budování infrastruktury, míní. Podle Jurečky je druhý pilíř věcí k debatě, je prostor o něm jednat
ještě v tomto volebním období.

Hnutí ANO podle šéfky klubu Schillerové potřebuje materiál, který pravidelně v pětiletém intervalu
schvaluje vláda, aby mohlo na základě čísel jednat o věku odchodu do důchodu. “Bavili jsme se o
způsobu, jakým to nastavit. Zda nastavit strop, což by byla spíš pro nás cesta, zda zachovat pětiletý
interval, nebo tam nechat automatiku, kterou navrhuje ministr práce,” řekla.

Jurečka by měl na příštím setkání předložit i svoji představu harmonogramu legislativního procesu.
Pavel počítá s tím, že jednání bude na stejném půdorysu jako dnes. K případnému pozvání zástupců
druhého opozičního hnutí SPD prezident uvedl, že nikoho nediskvalifikuje, záleží ale na tom, s jakou
aktivitou a iniciativou k věci SPD přistoupí.
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Vládní koalice počítá se zvyšováním důchodového věku nad 65 let podle prodlužování života, s nižším
výpočtem nových penzí, se zavedením minimálního důchodu ve výši 20 procent průměrné mzdy či s
dřívějším důchodem za práci v rizikovém prostředí. Opozice část záměrů i podobu opatření dříve
kritizovala a odmítala, a to hlavně zvyšování věku či nižší nové penze.

ANO navrhuje státní fond ke spoření na stáří, podle Jurečky je to k debatě

Hnutí ANO navrhuje přidat do reformy penzí nový fond ke spoření se státní garancí, tedy takzvaný
druhý důchodový pilíř. Podle ministra Jurečky jsou kroky k zajištění udržitelnosti systému penzí v
Česku k diskusi a je prostor hledat řešení. Zástupci ANO a Jurečka to řekli po schůzce s prezidentem
Pavlem. Hlava státu na tiskové konferenci uvedla, že souhlasí s opozicí v tom, že rozpracování
druhého pilíře je nezbytné.

“Je pro nás zcela zásadní věc, musí se vytvořit druhý pilíř, motivační, který bude spojen s
investicemi, garancemi státu,” uvedl Havlíček. Dodal, že by fond mohl investovat do jaderné
energetiky, infrastruktury či bydlení.

Podle prezidenta vládní návrh důchodových změn pokrývá část systému penzí a zaměřuje se na první
důchodový pilíř, reforma by ale měla být komplexnější. Pavel uvedl, že se shoduje s opozicí v tom, že
by se měl druhý pilíř rozpracovat.

Ministr práce uvedl, že doplnění kroků k větší stabilizaci systému penzí a vytvoření prostoru pro
zabezpečení na stáří je “určitě k debatě”. Vidí prostor, hledat řešení do voleb.

Druhý důchodový pilíř ke spoření na stáří v Česku před lety prosadila tehdejší pravicová Nečasova
vláda. Následující Sobotkova vláda, v níž bylo vedle ČSSD i ANO a lidovci, ho v dalším volebním
období zrušila. Se zřízením státního či veřejnoprávního fondu počítá nynější pětikoaliční vláda ve
svém programovém prohlášení, návrh ale nepřipravila. S nápadem zřídit národní fond, v němž by za
vklady ručil stát a kde by výnosy pokrývaly aspoň inflaci, přišli před pěti lety Piráti.
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